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Důvodem je krácení rozpočtu akademie navržené vládou

České Budějovice - Sbírají podpisy na protest proti krácení peněz do vědy a výzkumu. Archy adresují české vládě. Vědci
působící na jihu Čech se tak bouří proti krácení rozpočtu Akademie věd ČR. Stejně jako jejich kolegové z celé země.
O kolik peněz konkrétně přijdou, ještě nevědí. Jisté však je, že nejdříve ze všeho budou muset snižovat platy, možná
propouštět. Výzkum by se ale na jihu Čech zastavit neměl. Alespoň ředitel budějovického Biologického centra Akademie
věd František Sehnal by takovou věc nerad připustil.
Vláda chce v příštím roce snížit státní dotaci z letošních 5,88 miliardy na 4, 61 miliardy korun. Do roku 2012 by měla
klesnout až na 2, 81 miliardy. Cílem nového systému je posílit aplikovaný výzkum na úkor toho základního, který právě
zabezpečuje akademie.
Někteří vědci však takový způsob financování kritizují a považují ho za výsledek tlaku průmyslové lobby. Bez základního
výzkumu totiž není ten aplikovaný, který již přináší konkrétní výsledky třeba ve zdravotnictví, možný.
„O kolik budememít zkrácený rozpočet, ještě nevíme. Možná nás to nepostihne hned ten první rok, protože 50 procent
lidí je zaměstnaných na grantech, a nejsou tak placení z peněz od akademie,“ vysvětlil profesor Sehnal, pod kterým
působí pět odborných ústavů jako například Parazitologický nebo Entomologický.
Propouštět chce Sehnal co nejméně. Jako první bude muset zřejmě sáhnout na osobní ohodnocení vědců, která se
dávají za práci navíc. „Než vyroste odborník, trvá to roky. Pět let studuje vysokou školu, pak čtyři roky na doktorátě.
Když chce za něco stát, musí aspoň na dva roky na stáž do zahraničí. Teprve tak ve 35 letech je schopný tvořit s někým
jiným tým. Když takového člověka propustíme, těžko za něho seženeme náhradu,“ povzdychl si Sehnal.
Jihočeští vědci se proti záměrům vlády bouří. Skrze vedení akademie jí adresovali stovky nesouhlasných podpisů.
Minulý týden se však do Prahy na veřejnou protestní akci Vražda české vědy, kde symbolicky pověsili kolegu, nevydali.
„Ten happening byl dobrá věc, musíme se semknout. Ale lidé jsou teď hodně na dovolených, a tak jich do Prahy moc
nejelo,“ řekl Libor Grubhoffer z Parazitologického ústavu.
Grubhoffer je také děkan Přírodovědecké fakulty Jihočeské univerzity. I té se krácení peněz pro akademii dotkne. „Aby
mohly být univerzity dobré ve vědě a výzkumu, potřebují silnou akademii. Tak to vždycky bylo. Spolupráce s vysokými
školami se tímto krokem oslabí,“ uzavřel.

* Ocenění vědci z Biologického centra za rok 2009

Petr Novák Prémie Otto Wichterleho 2009 za výzkum genu chmele Julius Lukeš Praemium Academiae 2009 za výzkum
prvoků Daniel Růžek Sinnecker-Kunz Award 2009 za výzkum klíšťové encefalitidy Alena Zíková Stipendium L´Oréal ČR
2009 pro ženy ve vědě za výzkum parazitů rodu Trypanosoma
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